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Oœwiadczenie skierowane do wiceprezesa Rady Ministrów, ministra spraw wewnêtrznych i admini-
stracji, wspó³przewodnicz¹cego Komisji Wspólnej Rz¹du i Episkopatu Polski Grzegorza Schetyny

Poruszona stanowiskiem ekspertów pani Joanny Krupskiej, pana Antoniego Szymañskiego i pana
Paw³a Wosickiego z zespo³u do spraw rodziny Konferencji Episkopatu Polski w komisji wspólnej, niepo-
kojem, jaki wyrazili w zwi¹zku z propozycj¹ minimalizowania zmian w zakresie ustawy o œwiadczeniach
rodzinnych, które zgodnie z najnowsz¹ propozycj¹ rz¹du maj¹ dotyczyæ wy³¹cznie podwy¿szenia za-
si³ków rodzinnych, podzielaj¹c obawy ekspertów, postanowi³am poruszyæ tê sprawê.

Jak wynika z informacji przedstawionych przez ekspertów, od pierwszego posiedzenia ekspertów Ko-
misji Wspólnej Rz¹du i Episkopatu Polski w 2008 r. by³y zapewnienia, ¿e w 2009 r. dojdzie do znacz¹ce-
go zmian w ustawie o œwiadczeniach rodzinnych, zmian dotycz¹cych istotnego podwy¿szenia progu
dochodowego uprawniaj¹cego do œwiadczeñ rodzinnych, który od wielu lat wynosi 504 z³, podwy¿szenia
dodatków na dzieci w rodzinach wielodzietnych i podwy¿szenia zasi³ków rodzinnych.

Ograniczenie zmian w œwiadczeniach rodzinnych do niewielkiego podwy¿szenia zasi³ków rodzinnych
jest absolutnie niewystarczaj¹ce z punktu widzenia potrzeby wsparcia najbardziej potrzebuj¹cych ro-
dzin. Kryzys, jaki ma miejsce w kraju, zmniejszenie dynamiki wzrostu p³ac i wzrost bezrobocia powinny
byæ szczególnymi argumentami za rozszerzeniem wsparcia dla rodzin, a nie jego redukowaniem.

Pozostawienie bez zmian progu 504 z³ uprawniaj¹cego do œwiadczeñ rodzinnych powoduje faktyczne
zmniejszenie liczby dzieci uprawnionych do otrzymywania pomocy, poniewa¿ wraz ze wzrostem docho-
dów coraz mniejsza grupa rodzin ma tak nisk¹ œredni¹ dochodów. Brak podwy¿szenia wsparcia dla ro-
dzin wielodzietnych jest szczególnie niezrozumia³y.

W rodzinach wielodzietnych wychowuje siê 1/3 polskich dzieci, a ich sytuacja materialna jest wyj¹t-
kowo trudna. Udzia³ rodzin wielodzietnych w zastêpowalnoœci pokoleñ wynosi 33% ogó³u utrzymywa-
nych dzieci do dwudziestego czwartego roku ¿ycia, podczas gdy rodziny te stanowi¹ niespe³na 17%
ogó³u rodzin. W rodzinach wielodzietnych najczêœciej pracuje tylko jedno z rodziców, co powoduje, ¿e
ich bud¿et domowy jest nader skromny. Wielodzietnoœæ wyraŸnie obni¿a poziom ¿ycia rodziny. Wyra-
zem tego jest znacz¹co ni¿szy dochód na osobê oraz niemal 40% osób ¿yj¹cych poni¿ej minimum egzy-
stencji. Taka sytuacja utrudnia nie tylko zaspokojenie podstawowych potrzeb materialnych, ale
równie¿ edukacyjnych, zdrowotnych i kulturalnych.

Projektowana zmiana nie uwzglêdnia ustaleñ Deklaracji w sprawie polityki rodzinnej Komisji Wspól-
nej Rz¹du i Episkopatu Polski z dnia 19 listopada 2008 r., w której w zakresie priorytetów polityki ro-
dzinnej uzgodniono:

– pkt 1 „pilne i stopniowe zwiêkszanie nak³adów z bud¿etu pañstwa na rodzinê, tak by osi¹gnê³y œre-
dni poziom krajów Unii Europejskiej”;

– pkt 4 „wspieranie rodzin najs³abszych dochodowo poprzez rozwój systemu œwiadczeñ rodzinnych. W ro-
ku 2009 zostanie dokonana rewizja progów dochodowych oraz wysokoœci œwiadczeñ i dodatków do nich”.

Polityka wspierania rodzin w trudnej sytuacji jest standardem w Unii Europejskiej. Polska jest kra-
jem, w którym wydatki na politykê rodzinn¹ s¹ znacz¹co ni¿sze ni¿ w krajach Unii Europejskiej. Rz¹d,
dostrzegaj¹c problemy demograficzne i spo³eczne, wskazywa³, ¿e konieczna jest racjonalna polityka ro-
dzinna. Trudno jednak uznaæ, by rezygnacja z zapowiadanych i niezbêdnych zmian w ustawie o œwiad-
czeniach rodzinnych zmierza³a w tym kierunku.

Maj¹c na uwadze dobro polskich dzieci i rodzin, zwracam siê do pana premiera z zapytaniem, czy zo-
stan¹ podjête dzia³ania zmierzaj¹ce do wprowadzenia zmian do ustawy o œwiadczeniach rodzinnych,
które bêd¹ gwarantowa³y pomoc polskim dzieciom i ich rodzinom.
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